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Το θέμα

H νέα Πρόεδρος του Συλλό-
γου Αρχιτεκτόνων του Νο-
μού Αχαΐας Ολυμπία Λόη, 
μιλώντας στον «Σ.Ε.» επι-
σημαίνει ότι υπάρχουν ορι-
σμένα ζητήματα με τις ανα-
πλάσεις, που αφορούν την 
λειτουργικότητά τους. Στην 
Άνω Πόλη δεν έχει δοθεί 
προσοχή στον τρόπο πρό-
σβασης των ατόμων με κι-
νητικά προβλήματα. «Οι 
ράμπες που έχουν τοποθε-
τηθεί και κατασκευαστεί εί-
ναι εκτός προδιαγραφών. 
Έχουν μεγάλες κλίσεις και 

από αυτές όχι μόνο δεν 
μπορεί να ανέβει ένα άτο-
μο με κινητικά προβλήματα, 
αλλά ούτε καν κάποιος που 
θέλει να μεταφέρει ένα βαρύ 
αντικείμενο», αναφέρει η κ. 
Λόη στον «Σ.Ε.». 
Ακόμα φωτιστικά σώματα 
έχουν τοποθετηθεί σε στε-

νά πεζοδρόμια (οδός Πα-
ντοκράτορος) τα οποία κα-
λύπτουν κάποια κτήρια που 
παρουσιάζουν ιδιαίτερο αρ-
χιτεκτονικό ενδιαφέρον.
«Αντί να τοποθετηθούν τα 
φωτιστικά αυτά υπό μορ-
φή απλίκας, τα έχουν στε-
ρεώσει με στύλο. Το απο-

τέλεσμα είναι τα φωτιστικά 
να χαλούν την εικόνα είτε 
να εμποδίζουν την διέλευση 
από το πεζοδρόμιο» εξηγεί η 
κ. Λόη.
Κατά την Πρόεδρο των Αρ-
χιτεκτόνων τα όποια λάθη 
και παραλήψεις τις μελέ-
της είναι αργά να αλλάξουν, 
όμως υπάρχει περιθώριο 
διόρθωσης κάποιων λεπτο-
μερειών που όμως είναι ου-
σιαστικές για την ζωή των 
κατοίκων. Οι παρατηρήσεις 
όμως επεκτείνονται και στο 
είδος του υλικού που επιλέ-
χτηκε για την ανάπλαση. 
Αντί για να αναδεικνύεται το 
πράσινο, δημιουργείται μια 
εικόνα «τσιμεντοποίησης» 
των περιοχών αυτών. Θα 
μπορούσαν να είχαν επιλε-
γεί επιφάνειες μεγαλύτερης 
έκτασης πρασίνου, αντί των 
δέντρων με διαστάσεις ένα 

επί ένα, που δεν βοηθούν 
στο να αλλάξει η εικόνα των 
περιοχών αυτών.
«Στα υλικά που χρησιμοποι-
ούνται θα δει κανείς να γί-
νεται χρήση τσιμέντου, με 
αποτέλεσμα να μην δίνεται 
ένα ευρύ πεδίο για την ανά-
πτυξη πρασίνου» εξηγεί η κ. 
Λόη.
Ήδη πάντως έχει παραδο-
θεί ένα σημαντικό κομμάτι 
πεζόδρομου στην Μαιζώνος 
και έχει διαφανεί το πώς θα 
είναι από εδώ και στο εξής η 
εικόνα του κέντρου.
«Εκεί θα πρέπει να δούμε 
τη ροή των υδάτων και πώς 
θα συγκεραστεί το όλο έργο 
με την πλατεία. Εκτός όμως 
από το τεχνικό κομμάτι θα 
πρέπει να δοθεί προσοχή 
και στο πράσινο της πλα-
τείας, καθώς είναι το μόνο 
σημείο στο κέντρο που μας 

«Οι παρεμβάσεις θα μπορούσαν να ήταν 
> Υποστηρίζει στον «Σ.Ε.» η Πρόεδρος του Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Ν. Αχαΐας Ολυμπία Λόη

Ωστόσο, ο ρυθμός εκτέλε-
σης των έργων δεν έχει κρι-
θεί μέχρι σήμερα ικανοποι-
ητικός: η πεζοδρόμηση της 
Μαιζώνος θα περιοριστεί 
προσωρινά μέχρι την Ερ-
μού, αντί για την πλατεία Γε-
ωργίου που ήταν ο αρχικός 
στόχος, ενώ τα έργα στην 
Άνω Πόλη παρότι έχουν ξε-
κινήσει εδώ και δύο χρόνια 
δεν έχουν μέχρι στιγμής πα-
ραδοθεί προς χρήση.
Μιλώντας στον «Σ.Ε,» ο 
Αντιδήμαρχος Πολεοδο-
μικού Σχεδιασμού Πανα-
γιώτης Μελάς, αναφέρει: 
«Έχουν γίνει κινήσεις μέχρι 
σήμερα να δοθούν τα χρή-
ματα στον ανάδοχο της Μαι-
ζώνος γιατί οι οφειλές είναι 
πάρα πολλές. Θα συνεχίσου-
με μέχρι την Ερμού και το 

έργο θα ολοκληρωθεί. Από 
εκεί και πέρα θα δούμε τι θα 
γίνει. Στόχος μέχρι τα Χρι-
στούγεννα το έργο να ολο-
κληρωθεί και να μην παρα-
μείνει ημιτελές, κάτι που θα 

επιβαρύνει τους πολίτες και 
τους περαστικούς».
Το έργο καθυστέρησε επει-
δή δεν είχε υπάρξει ουσια-
στικά «χαρτογράφηση» του 
τι υπάρχει κάτω από το δρό-
μο με αποτέλεσμα τα συνερ-
γεία να βρεθούν μπροστά σε 
δίκτυα της ΔΕΗ και τηλεπι-
κοινωνιών, ενώ για πρώτη 
φορά, όπως σημειώνει ο κ. 
Μελάς έγινε διαχωρισμός 
των όμβριων υδάτων από τα 
ακάθαρτα με την κατασκευή 

νέων σωληνώσεων.
 Ωστόσο εκτός από την πε-
ζοδρόμηση της Μαιζώνος 
ο Δήμος έχει βάλει στό-
χο να αλλάξει και την όψη 
της πλατείας Εθνικής Αντι-
στάσεως (Όλγας). Θα γί-
νει αναμόρφωση της πλα-
τείας με αλλαγή σε φωτιστι-
κά σώματα, σε παγκάκια και 
αντικατάσταση των διαδρό-
μων αλλά και των κρασπέ-
δων με νέα υλικά. Το σημείο 
που δεν θα γίνουν παρεμβά-

σεις είναι το μαρμάρινο μνη-
μείο του Ηρώου με το Άγαλ-
μα της Δόξας. Σύμφωνα με 
την απόφαση που έχει λη-
φθεί αναμένεται στην πλα-
τεία Εθνικής Αντιστάσεως 
να «γίνει αποξήλωση υφι-
στάμενων πλακοστρώσεων 
εκτός του επιστρωμένου με 
μάρμαρο τμήματος μπροστά 
από το Ηρώο στην οδό Μαι-
ζώνος που δεν είναι ρηγμα-
τωμένο, ανακατασκευή του 
περιμετρικού διαδρόμου με 
ψυχρούς τσιμεντοκυβόλι-
θους χρώματος γκρι και των 
εσωτερικών διαδρόμων της 
πλατείας με σταθεροποιη-
μένο κεραμικό δάπεδο στο 
χρώμα της ώχρας, συντή-
ρηση υφιστάμενων παρτε-
ριών και σιντριβανιού, συ-
μπλήρωση υφιστάμενης φύ-
τευσης, αστικός εξοπλισμός, 
ηλεκτροφωτισμός».

Τα έργα στην Άνω Πόλη
Σε σχέση με τα έργα ανά-
πλασης στην Άνω Πόλη, ο 
κ. Μελάς σημειώνει ότι «τα 
πιο κρίσιμα σημεία θα ολο-
κληρωθούν και αυτό το έργο 
θα παραδοθεί». Ο ίδιος πα-
ραδέχεται ότι και εκεί υπήρ-
ξε μεγάλη καθυστέρηση που 
οφείλεται τόσο στην έλλει-

Πάτρα: Αλλάζει η εικόνα της
Μέχρι το τέλος του έτους, δηλαδή μέσα 

στο επόμενο τρίμηνο αναμένεται να αλλάξει όψη 
το κέντρο της Πάτρας. Τότε αναμένεται να έχουν 

ολοκληρωθεί οι αναπλάσεις που ξεκίνησαν το 
προηγούμενο διάστημα και που μέχρι σήμερα 

παραμένουν ημιτελείς. Ο λόγος 
της καθυστέρησης ήταν η έλλειψη 

χρηματοδότησης από ευρωπαϊκούς πόρους, 
αλλά τα προβλήματα φαίνεται σιγά- σιγά 

να ξεπερνιόνται, καθώς τα προηγούμενα 24ωρα 
άνοιξε η στρόφιγγα της παροχής ρευστότητας 

προς τους εργολάβους
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έχει απομείνει με τόσο πρά-
σινο. Δεν θα πρέπει να επι-
τραπεί να «τσιμεντωθούν» τα 
πάντα, όπως έχει συμβεί μέ-
χρι σήμερα με το μεγαλύτε-
ρο μέρος των αναπλάσεων 
στο κέντρο. Οι αναπλάσεις 
στην Ευρώπη, μετά το ξέ-
σπασμα και της κλιματικής 
κρίσης, εμπεριέχουν υλικά 

που έχουν απορροφητικό-
τητα και μεγάλες επιφάνει-
ες με χώμα και φυσικά υλι-
κά για να μειώνουμε τη θερ-
μοκρασία και να αλλάζουμε 
το μικροκλίμα της περιοχής. 
Αυτό δεν γίνεται στο κέντρο 
και δεν έχουν ληφθεί κα-
θόλου υπόψη αυτές οι τά-
σεις. Μπορούμε , θεωρώ, τα 

όποια λάθη έχουν γίνει μέ-
χρι σήμερα σε αυτόν τον το-
μέα, να διορθωθούν» υπο-
γραμμίζει η κ. Λόη. 
Σε σχέση πάντως με τις πα-
ρεμβάσεις στο κέντρο συνο-
λικά, δηλαδή την ανάπλα-
ση της Άνω Πόλης αλλά και 
της Μαιζώνος, η κ. Λόη θε-
ωρεί ότι «στο εξωτερικό οι 
αναπλάσεις τόσο μεγάλων 
περιοχών προκύπτουν από 
έναν αρχιτεκτονικό διαγω-
νισμό. Οι εξαιρετικοί συ-
νάδελφοι αρχιτέκτονες του 
Δήμου δεν μπορούν να κά-
νουν από μόνοι τους μια τέ-
τοια παρέμβαση. Το πεδίο 
είναι τεράστιο, όπως διαπι-
στώνει κανείς. Θεωρώ ότι 
έπρεπε καταρχάς να λάβουν 
υπόψη τους την κυκλοφο-
ριακή μελέτη. Συμφωνώ με 
τις πεζοδρομήσεις και θα 
ήθελα, αφού έχουν λυθεί 

σημαντικά ζητήματα όπως 
το πάρκινγκ κλπ, να προ-
χωρήσουμε στις πεζοδρο-
μήσεις. Στη συγκεκριμένη 
περίπτωση όμως να έχουν 
παραδώσει την κυκλοφορι-
ακή μελέτη σε αυτούς που 
έκαναν τη μελέτη της ανά-
πλασης του κέντρου και να 
έχουν ληφθεί υπόψη πολ-
λά εκκρεμή ζητήματα. Θε-
ωρώ ότι έγινε λίγο πρόχει-
ρα η μελέτη. Είχαν ζητη-
θεί και διορθώσεις από το 
Συμβούλιο Αρχιτεκτονικής, 
όπως για παράδειγμα στα 
δέντρα που θα χρησιμοποι-
ηθούν, από άποψη οικονο-
μίας νερού. Το τι περιποί-
ηση θέλουν. Πόσο επιπλέ-
ον προσωπικό χρειάζεται ο 
Δήμος για να περιποιηθεί 
το πράσινο. Είναι ζητήματα 
που πρέπει να μας απασχο-
λήσουν».

σαφώς καλύτερες»

ψη χρηματοδοτήσεων όσο 
και στο ότι η ΔΕΗ έπρεπε να 
κάνει παρεμβάσεις σε πολ-
λά σημεία, όπως επίσης και 
από την πλευρά της ΔΕΥΑΠ. 
Επιπρόσθετα υπήρξαν και 
κάποια αρχαιολογικά ευρή-
ματα, τα οποία έπρεπε να τα 
αποτιμήσει και η αρμόδια 
αρχαιολογική υπηρεσία για 
να συνεχιστεί το έργο.
Το έργο της ανάπλασης περι-
λαμβάνει οικοδομικά έργα, 
έργα οδοποιίας, έργα οδο-
φωτισμού, ηλεκτρομηχανι-
κές εργασίες, υδραυλικά έρ-
γα και έργα πρασίνου στην 
περιοχή της Ανω Πόλης. Η 
περιοχή παρέμβασης αφορά 

επιφάνεια συνολικού εμβα-
δού περίπου 170 στρεμμά-
των και το έργο αποβλέπει 
στη βιοκλιματική και αισθη-
τική αναβάθμιση της περιο-
χής με χρήση κατάλληλων 
υλικών επίστρωσης, φύτευ-
σης και αστικού εξοπλισμού. 
«Μέχρι το τέλος του χρόνου 
όλα αυτά που σας προανέφε-
ρα θα έχουν παραδοθεί για 
χρήση. Υπάρχουν και εκκρε-
μότητες και σε άλλες περιο-
χές όπως στα Προσφυγικά, 
όπου και εκεί το έργο προ-
χωράει και θα το ολοκληρώ-
σουμε τις επόμενες εβδομά-
δες. Κάνουμε ακόμη παρεμ-
βάσεις στον ΑΣΟ όπου εκεί 

μιλάμε για ένα παλαιό κτή-
ριο και έχει ήδη προχωρή-
σει αρκετά. Στο συγκεκριμέ-
νο έργο μεγάλο ζητούμενο 
είναι μια μεταλλική σκεπή 
που πρέπει να τοποθετηθεί. 
Παρεμβάσεις γίνονται και 
στην περιοχή της Γούβας, 
όπου εκεί το έργο έχει ξεκι-
νήσει εδώ και μήνες αλλά 
δεν έχει δοθεί προς χρήση. 
Το ποσό που απομένει να 
δοθεί δεν είναι μεγάλο και 
θα γίνει άμεσα, διότι ο κό-
σμος διαμαρτύρεται», υπο-
στηρίζει ο κ. Μελάς. Ακό-
μη στην τελική ευθεία έχει 
μπει το σχέδιο για την προ-
στασία και ανάδειξη του Πα-
ναχαϊκού, με στόχο να εξα-
σφαλιστεί εύκολη πρόσβα-
ση, υποδομές πεζοπορίας, 
αναψυχής και ενημέρωσης, 
σε πολίτες και επισκέπτες. 
Αυτή την περίοδο κατασκευ-
άζεται ο δρόμος Ζάστοβα – 
Κοκκινόβρυση, που θα διευ-
κολύνει την πρόσβαση από 
την Νοτιοανατολική πλευ-
ρά, ενώ ο Δήμος διεκδικεί 
και την ένταξη σε Ευρωπαϊ-
κό πρόγραμμα την ασφαλτό-
στρωση του δρόμου Δραγώ-
λαινα – Κοκκινόβρυση, για 
να υπάρχει εύκολη πρόσβα-
ση και από τη βόρεια πλευρά 

του βουνού.
Ακόμη, την επόμενη εβδο-
μάδα αναμένεται να συζητη-
θεί στο Δημοτικό Συμβούλιο 
η ανάπλαση του θαλασσίου 
Μετώπου, ένα έργο με προ-
ϋπολογισμό τα 12 εκατομμύ-
ρια ευρώ.

Η συνολική αποτίμηση 
Σε σχέση με το σύνολο των 
παρεμβάσεων που έχουν ξε-
κινήσει, ο κ. Μελάς παρα-
τηρεί ότι «το αποτέλεσμα θα 
ανταμείψει τελικά τους πα-
τρινούς και τους επιχειρη-
ματίες. Τα πρώτα δείγματα 
φάνηκαν ήδη στην πλατεία 
Εθνικής Αντιστάσεως και θα 
τα δείτε και στις υπόλοιπες 
γωνιές της πόλης». Επιπρό-
σθετα αναφέρει ότι το πα-
ραλιακό μέτωπο της Πάτρας 
και η υλοποίησή του θα δώ-
σει την ευκαιρία στους επι-
σκέπτες να έχουν επαφή με 
την θάλλασσα.
«Είναι γεγονός ότι τα έρ-
γα που είναι σε εξέλιξη εί-
ναι πολλά. Προκαλείται μια 
αναστάτωση ωστόσο οι προ-
γραμματικές περίοδοι και οι 
συμβάσεις δεν εξαρτώνται 
από τον Δήμο. Το πρόβλη-
μα των υποχρηματοδοτήσε-
ων είναι γενικό».

πόλης μέχρι τέλος του έτους
 Ε. Διονυσάτου: «Να 
διασφαλίσουμε τον 
εμπορικό χαρακτήρα»

Σύμφωνοι με τις παρεμ-
βάσεις είναι οι έμποροι, 
αρκεί όμως να μην αλλά-
ξουν καθόλου ο χαρακτή-
ρας του κέντρου. Ήδη πά-
ντως τα πρώτα μηνύματα 
δεν είναι αισιόδοξα κα-
θώς οι ιδιοκτήτες ακινή-
των ζητούν υπέρογκα ενοί-

κια που μόνο μεγάλα καταστήματα εστίασης ενδεχομέ-
νως να μπορούν να σηκώσουν και όχι εμπορικά. Αν 
όμως έγινε η ανάπλαση ειδικά στη Μαιζώνος μόνο για 
να απλωθούν τραπεζοκαθίσματα, αντιλαμβάνεται κα-
νείς πόσο θα αλλάξει η εικόνα.
« Πρέπει να διασφαλίσουμε ότι τα έργα ανάπλασης δεν 
θα προκαλέσουν δυσκολίες στις επιχειρήσεις κατά την 
διάρκεια των εργασιών. Από την άλλη όμως η δημιουρ-
γία χώρων για περίπατο και η αύξηση πράσινων περι-
οχών θα κάνουν πιο θελκτικό το κέντρο και θα προσελ-
κύσουν περισσότερους καταναλωτές και τουρίστες. Αυ-
τό βοηθάει και θα βοηθήσει την επισκεψιμότητα. Είναι 
όλο το πλέγμα των παρεμβάσεων που θα βοηθήσουν 
τη λειτουργία των επιχειρήσεων. Ζητούμενο είναι αυτά 
τα έργα να μην προκαλέσουν παρατεταμένες δυσκολίες» 
αναφέρει στον «Σ.Ε.» η Πρόεδρος του Εμπορικού και 
Εισαγωγικού Συλλόγου Πατρών Ερμιόνη Διονυσάτου.
«Εάν ο δρόμος αλλάξει χαρακτήρα τα ενοίκια κυριολε-
κτικά θα φθάσουν «στο Θεό», αναφέρει η κ. Διονυσά-
του.

Τ. Γιατράς: «Αναγκαία 
η επίσπευση 
της ολοκλήρωσης»

Ο Πρόεδρος του Συλλόγου 
Καταστηματαρχών Εστία-
σης και Αναψυχής Τάσος 
Γιατράς αναφέρει ότι για 
την εστίαση το μείζον είναι 
να επισπευστεί ο χρόνος 
ολοκλήρωσης, καθώς τα 
καταστήματα έχουν υπο-
στεί οικονομική καθίζηση.

«Tα έργα αναμόρφωσης που υλοποιούνται στην πόλη 
έχουν ανοίξει μια συζήτηση αντίθετων απόψεων. Είναι 
δεδομένο πως με την ολοκλήρωσή τους η εικόνα της 
πόλης θα είναι διαφορετική . Υπάρχει έντονη δυσαρέ-
σκεια τόσο από πολίτες όσο και από πολλούς ιδιοκτή-
τες καταστημάτων, μιλώντας δε για τους ιδιοκτήτες κα-
ταστημάτων υγειονομικού ενδιαφέροντος, οι συγκεκρι-
μένοι διαπιστώνει κανείς ότι έχουν υποστεί δραματική 
μείωση στους τζίρους τους ενώ δεν υπάρχει ένα σαφές 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων αυτών. Επι-
βάλλεται να ολοκληρωθούν το συντομότερο τα έργα που 
έχουν σταματήσει, ακόμη περισσότερο να δοθούν στην 
κυκλοφορία όσα τμήματα θέλουν σχετικά λίγο διάστη-
μα για να ολοκληρωθούν και η στασιμότητά τους έχει 
οδηγήσει σε απόγνωση τους ιδιοκτήτες». 


